

Cite as: Xu Y, Zhao SE, Yu CX, et al. Impacts of hyperfractionated radiotherapy at different fractionated doses on short- and long-term efficacy and toxicity in patients with limited stage small cell lung cancer [J]. Clin J Clin Res, 2024, 37(1): 34-38.

DOI: 10.13429/j.cnki.cjcr.2024.01.008

Impacts of hyperfractionated radiotherapy at different fractionated doses on short- and long-term efficacy and toxicity in patients with limited stage small cell lung cancer

XU Yan*, ZHAO Shien, YU Changxu, YE Xin, WEI Shihong

* Department of Oncology, Zhangye People's Hospital Affiliated to Hexi University, Zhangye, Gansu 734000, China;

Corresponding author: WEI Shihong, E-mail: uxiong496@163.com

Abstract: Objective To explore the short- and long-term efficacy and toxic and side effects of hyperfractionated radiotherapy with different fractionation doses in patients with limited stage small cell lung cancer (SCLC). **Methods** From August 2017 to August 2019, 70 patients with limited-stage SCLC admitted to Zhangye People's Hospital were selected and divided into control group ($n=35$) and observation group ($n=35$) according to the random number table method. Conventional chemotherapy and hyperfractionated radiotherapy were used in both groups, with a total dose of 45 Gy in the control group and 60 Gy in the observation group. A three-year follow-up was carried out to compare the short- and long-term efficacy (survival and local control rate), and the occurrence of toxic side effects between the two groups. **Results** The total effective rate in the observation group was obviously higher than that in the control group (91.43% vs 71.43%, $\chi^2=4.629$, $P=0.031$). The 1-, 2-, and 3-year local control rates and survival rates of patients in the observation group were significantly higher than those in the control group ($P<0.05$). There was no statistically significant difference in the total incidence of adverse reactions between the two groups ($P>0.05$), and most of adverse reactions were grade I - II, which did not affect the course of treatment. After treatment, the scores of life quality in both groups increased significantly ($P<0.05$), and the observation group showed a significant increase compared to the control group ($P<0.05$). **Conclusion** Hyperfractionated radiotherapy with appropriately increased fractionated dose for patients with limited-stage SCLC has better short- and long-term efficacy, higher local control rate and survival, and no significant increase in toxic and side effects, which is safe and can improve the quality of patients' life.

Keywords: Hyperfractionated radiotherapy; Limited stage; Small cell lung cancer; Efficacy, short-term, long-term; Toxic and side effects

Lung cancer is a common malignant tumor. In 2020, China had the largest number of new lung cancer cases in the world^[1]. Lung cancer is mainly divided into small cell lung cancer (SCLC) and non-small cell lung cancer^[2]. SCLC is a highly invasive neuroendocrine tumor, accounting for about 15% of lung cancer patients. Due to the rapid proliferation of cancer cells, rapid development and high malignancy of SCLC, about 70% patients were diagnosed as extensive SCLC, and only about 30% were diagnosed as localized SCLC, but its prognosis is still poor^[3-4]. Radiotherapy includes oncology, radiobiology, clinical radiotherapy, radiation physics and other technologies, which have good therapeutic effects on many malignant tumors. Because SCLC is sensitive to chemotherapy and radiotherapy, limited-stage SCLC is mainly treated by radiotherapy combined with chemotherapy^[5]. In radiotherapy, most of them use fractionated radiotherapy. With the development of technology, some studies have shown that hyperfractionated radiotherapy is superior to conventional

fractionated radiotherapy^[6]. At present, there are few reports on the short-term and long-term efficacy and side effects of different fractionated doses. Moreover, there is no uniform standard for the optimal dose in the concurrent chemoradiotherapy regimen of limited-stage SCLC, and different fractionated doses will increase the toxicity and side effects of treatment. Therefore, the aim of this study is to investigate the effects of hyperfractionated radiotherapy at different fractionated doses on the short-term and long-term efficacy and toxicity of patients with limited-stage SCLC.

1. Materials and Methods

1.1 General information

Seventy patients with limited-stage SCLC who were admitted to Zhangye People's Hospital Affiliated to Hexi University from August 2017 to August 2019 were

selected, including 44 males and 26 females.

Inclusion criteria:

- (1) limited-stage SCLC was confirmed by pathological examination;
- (2) having an indication for the treatment regimen used in the study;
- (3) good compliance;
- (4) complete clinical data;
- (5) Patients voluntarily enrolled in the study and signed the informed consent.

Exclusion criteria:

- (1) contraindications to radiotherapy and chemotherapy;
- (2) patients with a history of myocardial infarction;
- (3) patients with severe liver and kidney dysfunction;
- (4) patients with a chemotherapy history;
- (5) those who gave up treatment.

All patients were divided into two groups by a random number table method. The control group ($n=35$), 21 males and 14 females; The average age was (54.82 ± 9.56) years. The maximum diameter of tumor was (3.18 ± 1.01) cm. There were 17 cases of central type and 18 cases of peripheral type. The observation group ($n=35$), 23 males and 12 females; The average age was (55.48 ± 9.37) years old. The maximum diameter of tumor was (3.11 ± 0.98) cm. There were 19 cases of central type and 16 cases of peripheral type. There was no significant difference in basic data between the two groups ($P>0.05$). This study was approved by the ethics committee of our hospital (2017-06201).

1.2 Treatment Methods

Conventional chemotherapy and hyperfractionated radiotherapy were used in both groups. Conventional chemotherapy: 100 mg/m² etoposide, day 1-5; 80 mg/m² cisplatin, day 1-3. Concurrent radiotherapy was performed after one cycle of chemotherapy (3 weeks), and chemotherapy was continued for 4 cycles. Hyperfractionated radiotherapy: a linear accelerator was used and a vacuum bag was used to fix the patient's lesions for operation. Enhanced CT simulation positioning was performed with a thickness of 5 mm, and the patient needed to breathe smoothly. The scanning was performed from the thoracic inlet to the horizontal plane of the costophrenic angle, and the three-dimensional image was reconstructed according to the returned image. The target volume was determined by discussion between oncologists and radiologists, the position of lesions was determined through the lung window, and the position of lymph nodes was determined through the mediastinal window. The clinical target volume was defined according to the range of lymph nodes and the range of tumors before chemotherapy. The planning target volume was defined according to the setup error and respiratory activity. Patients were given chest X-ray examination once a week, and the treatment target volume was adjusted according to the condition before treatment.

The total dose of radiotherapy in the control group and

the observation group was 45 Gy and 60 Gy, 1.5 Gy each time, 2 times a day, no more than 5 times a week, a total of 4 cycles of radiotherapy.

1.3 Observation indicators

1.3.1 Short-term efficacy

After the treatment, the efficacy of all patients was evaluated (no dropout).

Complete remission: the clinical symptoms and imaging examination of the tumor disappeared, and lasted for more than 30 days.

Partial response: the clinical symptoms were relieved, the tumor diameter decreased by more than 50%, and no new lesions appeared for more than 30 days.

Stable disease: the tumor was reduced by 25%-50% on imaging examination, and no new lesions appeared.

Disease progression: appearance of new lesions or tumor enlargement by 25%.

Total effective rate = (complete remission + partial remission)/ total number of patients $\times 100\%$ [7].

1.3.2 Long-term efficacy

All patients were followed up for 3 years, mainly by telephone follow-up and regular review (no dropout). The survival rate and local control rate within 1, 2 and 3 years were statistically analyzed and compared between the two groups.

1.3.3 Toxic and side effects

During the treatment period, patients with toxic and side effects were checked once a week for routine blood tests, and the occurrence of adverse reactions was recorded to judge the toxic and side effects. According to the standard of WHO toxic and side effects, they were divided into grades I-IV [8].

1.3.4 Quality of life

Patients were evaluated by quality-of-life scale before and after 1 month of treatment, mainly including mental and physiological function, etc. The full score was 100 points, and the higher the score, the better the quality of life [9].

1.4 Statistical methods

The data were analyzed by SPSS 25.0 software. Count data were expressed as case (%) and compared by test. Measurement data with non-normal distribution were represented as $M(P_{25}, P_{75})$, and Mann-Whitney U test was used for comparison between and within groups. $P<0.05$ was considered statistically significant.

2 Results

2.1 Comparison of short-term efficacy between the two groups

The total effective rate of the observation group

was significantly better than that of the control group, and the difference was significant ($P < 0.05$). [Table 1]

2.2 Comparison of local control rate and survival rate between the two groups in each year

The 1-, 2-, and 3-year local control rate and survival rate of the observation group were significantly higher than those of the control group ($P < 0.05$). See Table 2.

2.3 Comparison of adverse reactions between the two groups

Most of the adverse reactions in the two groups were grade I-II, which did not affect the treatment course.

There was no significant difference in the total incidence of nausea and vomiting, abnormal liver function, abnormal renal function, pneumonia, and leukopenia between the observation group and the control group ($P > 0.05$). See Table 3.

2.4 Comparison of quality-of-life scores between the two groups before and after treatment

There was no significant difference in the quality-of-life scores between the two groups before treatment ($P > 0.05$). After treatment, the quality-of-life scores in the two groups were significantly increased ($P < 0.01$), and the quality-of-life score in the observation group was significantly higher than that in the control group ($P < 0.01$). See Table 4.

Tab.1 Comparison of recent therapeutic effects between two groups of patients [n=35, case (%)]

Group	Complete remission	Partial response	Stable disease	Disease Progression	Total Effective Rate
Observation Group	12(34.28)	20(57.14)	2(5.71)	1(2.86)	32(91.43)
Control Group	8(22.86)	17(48.57)	7(20.00)	3(8.57)	25(71.43)
χ^2 value					4.629
P value					0.031

Tab.2 Comparison of local control rates and survival within 3 years between two groups of patients [n=35, case (%)]

Group	Local Control Rates			Survival Rates		
	1 year	2 years	3 years	1 year	2 years	3 years
Observation Group	29(82.86)	27(77.14)	25(71.43)	30(85.71)	24(68.57)	19(54.29)
Control Group	21(60.00)	19(54.29)	16(45.71)	22(62.86)	15(42.86)	10(28.57)
χ^2 value	4.480	4.058	4.769	4.786	4.690	4.769
P value	0.034	0.044	0.029	0.029	0.030	0.029

Tab.3 Comparison of toxic and side effects between two groups of patients [n=35, case (%)]

Group		Nausea and Vomiting	Abnormal Liver Function	Abnormal Renal Function	Pneumonia	Leukopenia
Observation Group	I-II	15(42.86)	18(51.43)	21(60.00)	18(51.42)	21(60.00)
	III-IV	0	1(2.86)	0	1(2.86)	2(5.71)
	Total	15(42.86)	19(54.28)	21(60.00)	19(54.28)	23(65.71)
Control Group	I-II	16(45.71)	18(51.43)	18(51.43)	17(48.57)	18(51.43)
	III-IV	1(2.86)	0	0	0	1(2.86)
	Total	17(48.57)	18(51.43)	18(51.43)	17(48.57)	19(54.29)
χ^2 value ^a		0.230	0.057	0.521	0.229	0.952
P value ^a		0.631	0.811	0.47	0.632	0.329

Note: Compared with the group before treatment, ^a $P < 0.01$

Tab.4 Comparison of quality of life scores between two groups of patients before and after treatment [n=35, M(P₂₅,P₇₅)]

Group	Before treatment	After treatment	Z value	P value
Observation Group	36.00(34.00,40.00)	80.00(77.00,82.00)	7.205	<0.001
Control Group	37.00(34.00,38.00)	59.00(57.00,61.00)	7.207	<0.001
Z value	0.195	7.205		
P value	0.846	<0.001		

3 Discussion

SCLC is a common malignant disease in respiratory medicine, accounting for about 15% of lung cancer. It has the characteristics of rapid spread, rapid growth and a high degree of malignancy. The main manifestations are sputum blood, cough, fever, chest pain, hoarseness and so on. At present, the pathogenesis and etiology of SCLC is still unknown and may be due to the damage of epithelial cells by carcinogen [10-11]. Although the drugs and methods for treating lung cancer have developed rapidly, the 5-year survival rate of lung cancer patients is still relatively low, and their mortality ranks first among malignant tumors in China [12-13].

Chemotherapy is a systemic treatment, while radiotherapy is a local treatment. Studies have shown that chemotherapy combined with radiotherapy can work together to achieve the purpose of improving efficacy [14]. Limited-stage SCLC is mainly treated with radiotherapy and chemotherapy. Theoretically, increasing the radiotherapy dose is more conducive to killing tumor cells. Studies have shown that the increase of radiotherapy dose will enhance the killing of tumors and improve the treatment effect [15]. Other studies have found that with the increase of radiotherapy dose, the toxic side effects and corresponding risks also increase [16]. In this study, both groups of patients were treated with hyperfractionated radiotherapy on the basis of conventional chemotherapy, and the difference was that the radiation dose of the observation group was appropriately increased. The results showed that the total effective rate of the observation group was significantly better than that of the control group. Although the two groups of patients had toxic side effects, most of them were grade I-II, which did not affect the course of treatment, and the total incidence of toxic side effects between the two groups was small. It is suggested that increasing the radiation dose appropriately can improve the clinical efficacy without increasing the risk of side effects, and the safety is good.

In this study, all patients with limited-stage SCLC were treated with hyperfractionated radiotherapy, and the tumor cells did not metastasize or spread. Due to the rapid reproduction rate of lung cancer cells, studies have shown that the survival rate of patients will be reduced by about 2% for every day of treatment delay [17]. Hyperfractionated therapy can reduce the total treatment time, thereby reducing the risk of lung cancer cell proliferation and improving the survival rate of patients [18]. The results of this study showed that compared with the control group, the control rate and survival rate of 1, 2 and 3 years in the observation group were significantly higher. The quality-of-life scores of the two groups were significantly increased after treatment, and the observation group was significantly higher than the control group, suggesting that appropriately increasing the dose can effectively inhibit the proliferation of lung cancer cells, improve the curative effect, survival rate and quality of life of patients. Studies have found that an appropriate increase in radiotherapy dose can enhance the

efficacy of locally advanced non-small cell carcinoma without increasing toxic and side effects, with high safety [19-20]. The results of the present study were similar.

In conclusion, hyperfractionated radiotherapy in the treatment of LS-SCLC has better short-term and long-term efficacy, better control rate and survival rate, and does not increase the toxic side effects. It is safe and can improve the quality of life of patients. However, this study also has certain limitations. The selected sample size is small, which may lead to a certain bias in the results of the study.

Conflict of Interest None

Reference

- [1] Wang ZZ, Zheng Y. Lung cancer worldwide and in China from 1990 to 2020: prevalence and prevention measures[J]. *J Diagn Concepts Pract*, 2023, 22(1):1-7.
- [2] Rao DX, Pan LH, Liu H, et al. Values of serum miR-134-5p and chemokine 20 to the prediction of recurrence/metastasis after radical resection of non-small cell lung cancer[J]. *J Clin Pract Diagn Ther*, 2022, 36(2):130-135.
- [3] Schlick B, Shields MD, Marin-Acevedo JA, et al. Immune checkpoint inhibitors and chemoradiation for limited-stage small cell lung cancer[J]. *Curr Treat Options Oncol*, 2022, 23(8): 1104-1120.
- [4] Zhong LL, Suo JJ, Wang Y, et al. Prognosis of limited-stage small cell lung cancer with comprehensive treatment including radical resection[J]. *World J Surg Onc*, 2020, 18(1):27-33.
- [5] Li XQ, Zhang F, Li Q. Efficacy of immune checkpoint inhibitors combined with concurrent chemotherapy in treatment of non-small cell lung cancer and its effect on levels of tumor markers and immune cells of patients[J]. *Cancer Res Clin*, 2023, 35(2): 99-103.
- [6] Jiang H, Wang HH, Mao HS. Efficacy and safety of GM-CSF combined with large segmentation intensity modulated radiotherapy in the treatment of advanced non-small cell lung cancer[J]. *Contemp Med Forum*, 2023, 21(2):106-109.
- [7] Li C, Yang XG, Su J, et al. Influence of fuzheng Kangliu recipe, irinotecan and cisplatin on quality of life with limited stage small cell lung cancer and its clinical efficacy[J]. *World J Integr Tradit West Med*, 2020, 15(4):701-705.
- [8] Guo AD, Li HL, Cai SH. Clinical efficacy of sequential radiotherapy and chemotherapy for limited small cell lung cancer[J]. *J Clin Pulm Med*, 2017, 22(6):1005-1008.
- [9] Wang Y, Zhu L, Chen P. Uyghur FACT scale in evaluation of life quality in cancer patients[J]. *China Ind Econ*, 2016, 26(7):20-23.
- [10] Wu YH, Cao LH, Cui L. Selection of chest radiotherapy and prognosis factors in confined small cell lung cancer[J]. *Pract J Cancer*, 2022, 37(6):910-912, 921.
- [11] Xu CG, Liu BL, Gong SL, et al. Research progress in thoracic radiotherapy in limited-disease small cell lung cancer[J]. *J Jilin Univ Med Ed*, 2018, 44(1): 857-862.
- [12] Ge JS, Liu J, Wang XH, et al. Efficacy and safety of accelerated hyperfractionated radiotherapy combined with chemotherapy for limited stage small-cell lung cancer: A Meta-analysis[J]. *Chin J Cancer Prev Treat*, 2018, 25(24):1737-1742.
- [14] He YS, Bao LL, Yu JW, et al. Clinical efficiency and safety of hypofractionated thoracic radiotherapy combined with EP chemotherapy on patients with limited-stage small-cell lung cancer[J]. *Cancer Res Prev Treat*, 2023, 50(2):170-174.
- [15] Xu JB, Qiu F. Research progress on dosage and segmentation of thoracic radiotherapy for limited-stage small cell lung cancer[J]. *Chin J Radiat Oncol*, 2019, 28(6):463-466.
- [15] Zhang Fh, Shi M. Different dose fractionation protocols of stereotactic radiotherapy on the efficacy and safety of central non-small cell lung cancer[J]. *The Practical Journal of Cancer*, 2019, 34(12):1980-1982.
- [17] Song HS, Li ZY, Wang X, et al. Clinical observation of conventional segmented radiotherapy and super-segmented radiotherapy for

- limited-stage small cell lung cancer[J]. Guangdong Med J, 2020, 41(12):1259-1262.
- [18] Li ZH, Shen G, Lin YC. Study on the effect and safety of using different fractional dose in accelerated hyperfractionated radiotherapy for localized small cell lung cancer[J]. China Mod Med, 2021, 28(21): 97-99, 103.
- [19] Li WH, Chang L, Wang L, et al. Analysis of radiotherapy dose on local advanced non-small cell lung cancer from radiation biological perspective[J]. Med Philos, 2019, 40(9):20-24.
- [20] Wang DQ, Bi N, Wang LH. Research progress on radiation dose escalation for locally advanced non-small cell lung cancer[J]. Chin J Radiat Oncol, 2019, 28(10):788-791.

Submission received: 2023-07-24/Revised: 2023-08-14



· 论 著 ·

不同分割剂量超分割放疗对局限性小细胞肺癌患者 近远期疗效及毒副反应的影响

徐彦¹, 赵世恩¹, 于昌徐¹, 叶鑫¹, 魏世鸿²

1. 河西学院附属张掖人民医院肿瘤科, 甘肃 张掖 734000;

2. 甘肃省肿瘤医院放疗科, 甘肃 兰州 730050

摘要: 目的 探讨对局限性小细胞肺癌(SCLC)患者采用不同分割剂量超分割放疗治疗的近远期疗效及毒副反应。**方法** 选取2017年8月至2019年8月在张掖人民医院收治的局限性SCLC患者70例,按照随机数字表法分为对照组($n=35$)和观察组($n=35$),两组患者都采用常规化疗和超分割放疗,对照组放疗的总剂量是45 Gy,观察组放疗的总剂量是60 Gy。进行为期3年的随访,比较两组患者的近期疗效、远期疗效(生存率和局部控制率)、毒副反应的发生情况。**结果** 观察组患者总有效率优于对照组(91.43% vs 71.43%, $\chi^2=4.629$, $P=0.031$);观察组患者1、2、3年的局部控制率和生存率高于对照组($P<0.05$)。两组不良反应总发生率差异无统计学意义($P>0.05$),且不良反应多为I~II级,不影响疗程。两组生活质量评分在治疗后均升高($P<0.01$),且观察组高于对照组($P<0.01$)。**结论** 超分割放疗治疗局限性SCLC患者,适当加大分割剂量,则近远期疗效更好,局部控制率和生存率更高,且毒副反应未明显增多,安全性较好,可以提高患者的生活质量。

关键词: 超分割放疗; 局限性; 小细胞肺癌; 疗效, 近期, 远期; 毒副反应

中图分类号: R734.2 文献标识码: A 文章编号: 1674-8182(2024)01-0034-05

Impacts of hyperfractionated radiotherapy at different fractionated doses on short- and long-term efficacy and toxicity in patients with limited stage small cell lung cancer

XU Yan*, ZHAO Shien, YU Changxu, YE Xin, WEI Shihong

* Department of Oncology, Zhangye People's Hospital Affiliated to Hexi University, Zhangye, Gansu 734000, China

Corresponding author: WEI Shihong, E-mail: uxiong496@163.com

Abstract: Objective To explore the short- and long-term efficacy and toxic and side effects of hyperfractionated radiotherapy with different fractionated doses in patients with limited stage small cell lung cancer (SCLC). **Methods** From August 2017 to August 2019, 70 patients with limited stage SCLC admitted to Zhangye People's Hospital were selected and divided into control group ($n=35$) and observation group ($n=35$) according to the random number table method. Conventional chemotherapy and hyperfractionated radiotherapy were used in both groups, with a total dose of 45 Gy in the control group and 60 Gy in the observation group. A three-year follow-up was carried out to compare the short- and long-term efficacy (survival and local control rate), and the occurrence of toxic and side effects between the two groups. **Results** The total effective rate in the observation group was obviously higher than that in the control group (91.43% vs 71.43%, $\chi^2=4.629$, $P=0.031$). The 1-, 2-, and 3-year local control rates and survival rates of patients in the observation group were significantly higher than those in the control group ($P<0.05$). There was no statistically significant difference in the total incidence of adverse reactions between the two groups ($P>0.05$), and most of adverse reactions were grade I - II, which did not affect the course of treatment. After treatment, the scores of life quality in

DOI: 10.13429/j.cnki.cjcr.2024.01.008

基金项目: 甘肃省卫生健康行业科研项目(GSWSKY2021-057); 兰州市人才创新创业项目(2021-RC-130)

通信作者: 魏世鸿, E-mail: uxiong496@163.com

出版日期: 2024-01-20



QR code for English version

both groups increased significantly ($P < 0.01$), and the observation group showed a significant increase compared to the control group ($P < 0.01$). **Conclusion** Hyperfractionated radiotherapy with appropriately increased fractionated dose for patients with limited stage SCLC has better short- and long-term efficacy, higher local control rate and survival, and no significant increase in toxic and side effects, which is safe and can improve the quality of patients' life.

Keywords: Hyperfractionated radiotherapy; Limited stage; Small cell lung cancer; Efficacy, short-term, long-term; Toxic and side effects

Fund program: Gansu Province Health Industry Research Project (GSWSKY2021-057); Lanzhou Talent Innovation and Entrepreneurship Project (2021-RC-130)

肺癌是一种常见的恶性肿瘤,2020年,我国是全球当年新发肺癌病例最多的国家^[1]。肺癌主要分为小细胞肺癌(small cell lung cancer, SCLC)和非小细胞肺癌^[2],SCLC是一种具有较高侵袭性的神经内分泌肿瘤,约占肺癌患者的15%,由于SCLC发展快、癌细胞增殖快、恶性度高的特点,约70%被诊断为广泛性SCLC,只有约30%被诊断为局限期SCLC,但其预后仍不容乐观^[3-4]。放疗包括肿瘤学、放射生物、临床放疗、放射物理等技术,对许多恶性肿瘤都有良好的治疗效果,由于SCLC对化疗和放疗敏感,所以局限期SCLC主要通过放疗联合化疗的方式进行治疗^[5]。放疗时,大多数采取分割放疗的方式,随着技术的发展,有研究表明超分割放疗优于常规分割放疗^[6]。目前关于不同分割剂量的近远期疗效及毒副作用的研究鲜有报道,而且局限期SCLC同步放化疗的方案中对最佳剂量尚无统一标准,不同分割剂量会使治疗毒性不良反应增加,对此尚无统一的结论,因此本研究探讨不同分割剂量超分割放疗对局限期SCLC患者近远期疗效及毒副作用的影响。

1 资料与方法

1.1 一般资料 于2017年8月至2019年8月选取在河西学院附属张掖人民医院收治的局限期SCLC患者70例,其中男性44例,女性26例。纳入标准:(1)经病理检查确诊为局限期SCLC;(2)具有本研究使用的治疗方案的适应证;(3)依从性良好;(4)临床资料完整;(5)自愿入组并签署了知情同意书。排除标准:(1)放化疗禁忌证者;(2)合并心肌梗死史者;(3)合并严重肝肾功能障碍者;(4)有化疗史者;(5)放弃治疗者。将所有患者按随机数字表法分为两组。对照组($n=35$),男21例,女14例;年龄(54.82 ± 9.56)岁;肿瘤最大直径为(3.18 ± 1.01)cm;中央型17例,周围型18例。观察组($n=35$),男23例,女12例;年龄(55.48 ± 9.37)岁;肿瘤最大直径为(3.11 ± 0.98)cm;中央型19例,周围型16例。两组基

本资料比较差异无统计学意义($P > 0.05$)。本研究经医院伦理委员会审核批准(2017-06201)。

1.2 治疗方法 两组均采用常规化疗和超分割放疗。常规化疗:100 mg/m²依托泊苷,第1~5天;80 mg/m²顺铂,第1~3天,治疗5d,间歇16d,3周为1个周期。同步放疗于化疗1个周期后进行,并继续化疗至4个周期。超分割放疗:采用直线加速器,真空袋固定患者的病灶进行操作。采用强化CT模拟定位,患者保持平稳呼吸,扫描厚度为5 mm,从胸廓入口至肋膈角水平面范围进行扫描,根据回传图像重建三维影像。由肿瘤和放射科的医生讨论画出靶区,通过肺窗确定病灶的位置,通过纵隔窗确定淋巴结的位置,根据淋巴结的范围和化疗前肿瘤范围划定临床靶体积,根据摆位误差和呼吸活动度划定计划靶区,同时结合临床操作,确定照射野的分次和权重值。患者每周给予1次X线胸片检查,根据治疗前病情来调整治疗靶区。

对照组和观察组放疗的总剂量分别是45 Gy和60 Gy,每次1.5 Gy,每天治疗2次,每周不能超过5次,总共放疗4个周期。

1.3 观察指标

1.3.1 近期疗效 治疗结束后对所有患者的疗效进行评估(无中途退出者)。完全缓解:临床症状和影像检查肿瘤基本消失,并持续30 d以上;部分缓解:临床症状减轻,影像检查肿瘤变小,肿瘤直径缩小超过50%,持续30 d以上没有新病变出现;病情稳定:影像检查肿瘤变小25%~50%,没有出现新病变;病情进展:出现新病变或肿瘤增大25%。总有效率=(完全缓解+部分缓解)例数/本组例数 $\times 100\%$ ^[7]。

1.3.2 远期疗效 对患者随访3年,主要以电话随访和定期复查的方式(无中途退出者),统计两组患者1、2、3年内的生存率和局部控制率并比较。

1.3.3 毒副作用 患者在治疗期间,每周检查1次血常规,且记录患者不良反应的发生情况,从而判断毒副作用,按WHO毒副作用的标准进行评定,分为I~IV级^[8]。

1.3.4 生活质量 在治疗前和治疗1个月后采用生活质量量表对患者生活质量进行评估,主要包括精神、生理功能等,满分为100分,得分越高,说明生活质量越好^[9]。

1.4 统计学方法 本研究数据采用SPSS 25.0软件分析。计数资料以例(%)表示,比较采用 χ^2 检验;非正态分布的计量资料以 $M(P_{25}, P_{75})$ 表示,组间和组内比较均采用Mann-Whitney U 检验。 $P < 0.05$ 为差异有统计学意义。

2 结果

2.1 两组患者近期疗效的比较 两组患者全部完成化疗疗程,无中途退出者。观察组患者总有效率优于对照组,差异有统计学意义($P < 0.05$)。见表1。

2.2 两组患者各年局部控制率和生存率的比较 观察组患者1、2、3年的局部控制率和生存率均高于对照组($P < 0.05$)。见表2。

2.3 两组患者毒副反应的比较 两组患者的不良反应多数为I~II级,不影响疗程。观察组患者的恶心呕吐、肝功能异常、肾功能异常、肺炎、白细胞下降的总发生率与对照组相比差异无统计学意义($P > 0.05$)。见表3。

2.4 两组患者治疗前后生活质量评分的比较 两组生活质量评分治疗前比较差异无统计学意义($P > 0.05$),治疗后两组均显著升高($P < 0.01$),且观察组显著高于对照组($P < 0.01$)。见表4。

表1 两组患者近期疗效的比较 [n=35, 例(%)]

Tab. 1 Comparison of recent therapeutic effects between two groups of patients [n=35, case(%)]

组别	完全缓解	部分缓解	病情稳定	病情进展	总有效
观察组	12(34.28)	20(57.14)	2(5.71)	1(2.86)	32(91.43)
对照组	8(22.86)	17(48.57)	7(20.00)	3(8.57)	25(71.43)
χ^2 值					4.629
P 值					0.031

表2 两组患者3年内局部控制率和生存率的比较 [n=35, 例(%)]

Tab. 2 Comparison of local control rates and survival within 3 years between two groups of patients [n=35, case(%)]

组别	指标	1年	2年	3年
观察组	局部控制率	29(82.86)	27(77.14)	25(71.43)
对照组	局部控制率	21(60.00)	19(54.29)	16(45.71)
χ^2 值		4.480	4.058	4.769
P 值		0.034	0.044	0.029
观察组	生存率	30(85.71)	24(68.57)	19(54.29)
对照组	生存率	22(62.86)	15(42.86)	10(28.57)
χ^2 值		4.786	4.690	4.769
P 值		0.029	0.030	0.029

表3 两组患者毒副反应的比较 [n=35, 例(%)]

Tab. 3 Comparison of toxic and side effects between two groups of patients [n=35, case(%)]

组别	分级	恶心呕吐	肝功能异常	肾功能异常	肺炎	白细胞下降
观察组	I~II	15(42.86)	18(31.43)	21(60.00)	18(51.42)	21(60.00)
	III~IV	0	1(2.86)	0	1(2.86)	2(5.71)
	总发生	15(42.86)	19(54.28)	21(60.00)	19(54.28)	23(65.71)
对照组	I~II	16(45.71)	18(51.43)	18(51.43)	17(48.57)	18(51.43)
	III~IV	1(2.86)	0	0	0	1(2.86)
	总发生	17(48.57)	18(51.43)	18(51.43)	17(48.57)	19(54.29)
χ^2 值 ^a		0.230	0.057	0.521	0.229	0.952
P 值 ^a		0.631	0.811	0.470	0.632	0.329

注:^a表示两组总发生率的比较。

表4 两组患者治疗前后生活质量评分的比较 [M(P₂₅, P₇₅)]

Tab. 4 Comparison of life quality scores between two groups of patients before and after treatment [M(P₂₅, P₇₅)]

组别	例数	治疗前	治疗后
观察组	35	36.00(34.00, 40.00)	80.00(77.00, 82.00) ^a
对照组	35	37.00(34.00, 38.00)	59.00(57.00, 61.00) ^a
Z 值		0.195	7.205
P 值		0.846	<0.001

注:与本组治疗前比较,^a $P < 0.01$ 。

3 讨论

SCLC是一种常见的呼吸内科恶性疾病,在肺癌发病率中约占15%,具有传播快、增长迅速、恶性程度高的特点,主要表现为痰血、咳嗽、发热、胸痛、声音嘶哑等,目前发病机制和病因尚不明确,可能是由于致癌物损伤肺上皮细胞所导致^[10-11]。虽然肺癌的治疗药物和方法发展得很快,但肺癌患者的5年生存率仍较低,其死亡率在我国恶性肿瘤中仍居第一位^[12-13]。

化疗是一种全身性治疗的方式,而放疗是一种局部治疗的方式。有研究表明,化疗联合放疗可共同发挥作用,从而达到提高疗效的目的^[14]。局限期SCLC主要采用放疗治疗,理论上,增加放疗剂量,更有利于杀伤肿瘤细胞,有研究表明,放疗剂量的加大会增强肿瘤的灭杀,提高治疗效果^[15]。还有研究发现放疗剂量增加,其毒副作用及对应的风险也随之增加^[16]。本研究中,两组患者在常规化疗的基础上,均行超分割放疗,区别是观察组的放疗剂量适当进行了增加,研究结果表明,观察组患者总有效率显著优于对照组,两组患者虽然都有毒副反应,但多数为I~II级,不影响疗程,且两组的毒副反应的总发生率差异较小,提示适当增加放射剂量,可提高临床疗效,且并不增加毒副反应的风险,安全性较好。

本研究均为局限期SCLC患者,此时肿瘤未发生

转移和扩散,超分割放疗的疗效较好。由于肺癌细胞的增殖速度快,有研究表明,患者每推迟 1 d 接受治疗,其生存率就会降低约 2%^[17]。超分割治疗可以降低总治疗的时间,从而降低肺癌细胞增殖的风险,提高患者生存率^[18]。本研究结果显示,与对照组相比,观察组患者 1、2、3 年的局部控制率和生存率均显著升高;两组患者生活质量评分在治疗后均显著升高,且观察组高于对照组,提示适当加大剂量可以有效抑制肺癌细胞的增殖,提高疗效、患者的生存率和生活质量。有研究发现,适当增加放疗剂量可增强局部晚期非小细胞癌疗效,且不会增加毒副作用,安全性较高^[19-20]。本研究结果与其相似。

综上所述,超分割放疗治疗局限期 SCLC 患者,适当加大分割剂量,则近远期疗效更好,局部控制率和生存率更好,且毒副反应未明显增高,安全性较好,可以提高患者的生活质量。但本研究也存在一定的局限性,选取的样本量较少,可能导致研究结果出现一定偏倚,后续应扩大样本量,进一步验证。

利益冲突 无

参考文献

- [1] 王泽洲,郑莹.1990 年至 2020 年间全球及我国肺癌的发病流行趋势及防控措施[J].诊断学理论与实践,2023,22(1):1-7.
Wang ZZ, Zheng Y. Lung cancer worldwide and in China from 1990 to 2020: prevalence and prevention measures[J]. J Diagn Concepts Pract, 2023, 22(1): 1-7.
- [2] 饶德新,潘丽红,刘恒,等.血清 miR-134-5p 和趋化因子 20 对非小细胞肺癌患者肺癌根治术后复发转移的预测价值[J].中华实用诊断与治疗杂志,2022,36(2):130-135.
Rao DX, Pan LH, Liu H, et al. Values of serum miR-134-5p and chemokine 20 to the prediction of recurrence/metastasis after radical resection of non-small cell lung cancer[J]. J Clin Pract Diagn Ther, 2022, 36(2): 130-135.
- [3] Schlick B, Shields MD, Marin-Acevedo JA, et al. Immune checkpoint inhibitors and chemoradiation for limited-stage small cell lung cancer[J]. Curr Treat Options Oncol, 2022, 23(8): 1104-1120.
- [4] Zhong LL, Suo JJ, Wang Y, et al. Prognosis of limited-stage small cell lung cancer with comprehensive treatment including radical resection[J]. World J Surg Oncol, 2020, 18(1): 27.
- [5] 李雪芹,张凡,李倩.免疫检查点抑制剂同步化疗治疗非小细胞肺癌效果及对患者肿瘤标志物和免疫细胞水平的影响[J].肿瘤研究与临床,2023,35(2):99-103.
Li XQ, Zhang F, Li Q. Efficacy of immune checkpoint inhibitors combined with concurrent chemotherapy in treatment of non-small cell lung cancer and its effect on levels of tumor markers and immune cells of patients[J]. Cancer Res Clin, 2023, 35(2): 99-103.
- [6] 江红,王号号,毛红森.GM-CSF 联合大分割调强放疗治疗晚期非小细胞肺癌的疗效及安全性研究[J].当代医药论丛,2023,21(2):106-109.
Jiang H, Wang HH, Mao HS. Efficacy and safety of GM-CSF combined with large segmentation intensity modulated radiotherapy in the treatment of advanced non-small cell lung cancer[J]. Contemp Med Forum, 2023, 21(2): 106-109.
- [7] 李琛,杨晓光,苏菁,等.扶正抗癌方辅助伊立替康及顺铂治疗局限期小细胞肺癌疗效及对患者生活质量的影响[J].世界中西医结合杂志,2020,15(4):701-705.
Li C, Yang XG, Su J, et al. Influence of fuzheng Kangliu recipe, irinotecan and cisplatin on quality of life with limited stage small cell lung cancer and its clinical efficacy[J]. World J Integr Tradit West Med, 2020, 15(4): 701-705.
- [8] 郭安定,李化龙,蔡树华.序贯放疗对老年局限期小细胞肺癌的临床疗效[J].临床肺科杂志,2017,22(6):1005-1008.
Guo AD, Li HL, Cai SH. Clinical efficacy of sequential radiotherapy and chemotherapy for limited small cell lung cancer[J]. J Clin Pulm Med, 2017, 22(6): 1005-1008.
- [9] 王岩,朱琳,陈鹏.维文版癌症治疗功能评价系统量表在恶性肿瘤患者生命质量测定中的效果评价[J].中国现代医学杂志,2016,26(7):20-23.
Wang Y, Zhu L, Chen P. Uyghur FACT scale in evaluation of life quality in cancer patients[J]. China J Mod Med, 2016, 26(7): 20-23.
- [10] 吴玉辉,曹利华,崔璐.局限期小细胞肺癌胸部放疗时机的选择及预后相关因素的分析[J].实用癌症杂志,2022,37(6):910-912,921.
Wu YH, Cao LH, Cui L. Selection of chest radiotherapy and prognosis factors in confined small cell lung cancer[J]. Pract J Cancer, 2022, 37(6): 910-912, 921.
- [11] 许昌根,刘百龙,龚守良,等.局限期小细胞肺癌胸部放射治疗的研究进展[J].吉林大学学报(医学版),2018,44(1):857-862.
Xu CG, Liu BL, Gong SL, et al. Research progress in thoracic radiotherapy in limited-disease small cell lung cancer[J]. J Jilin Univ Med Ed, 2018, 44(1): 857-862.
- [12] 葛劲松,刘健,王小虎,等.加速超分割联合化疗治疗局限期小细胞肺癌 Meta 分析[J].中华肿瘤防治杂志,2018,25(24):1737-1742.
Ge JS, Liu J, Wang XH, et al. Efficacy and safety of accelerated hyperfractionated radiotherapy combined with chemotherapy for limited stage small-cell lung cancer: A Meta-analysis [J]. Chin J Cancer Prev Treat, 2018, 25(24): 1737-1742.
- [13] 李明利,王承恩,杨丽辉,等.化痰逐瘀散结汤联合化疗对Ⅲ期非小细胞肺癌患者免疫功能的影响[J].中国临床研究,2022,35(2):234-237.
Li ML, Wang CE, Yang LH, et al. Effect of Huatan Zhuyu Sanjie decoction combined with radiotherapy and chemotherapy on immune function in NSCLC patients with stage III [J]. Chin J Clin Res, 2022, 35(2): 234-237.
- [14] 何宜生,鲍亮亮,余嘉文,等.大分割放疗联合 EP 方案化疗治疗局限期小细胞肺癌的临床疗效及安全性[J].肿瘤防治研究,2023,50(2):170-174.

- He YS, Bao LL, Yu JW, et al. Clinical efficiency and safety of hypofractionated thoracic radiotherapy combined with EP chemotherapy on patients with limited-stage small-cell lung cancer[J]. *Cancer Res Prev Treat*, 2023, 50(2): 170-174.
- [15] 许锦彪, 邱峰. 局限期小细胞肺癌胸部放疗剂量和分割方式研究进展[J]. *中华放射肿瘤学杂志*, 2019, 28(6): 463-466.
- Xu JB, Qiu F. Research progress on dosage and segmentation of thoracic radiotherapy for limited-stage small cell lung cancer[J]. *Chin J Radiat Oncol*, 2019, 28(6): 463-466.
- [16] 张富宏, 石萌. 立体定向放射治疗的不同剂量分割方案对中央型非小细胞肺癌的效果与安全性[J]. *实用癌症杂志*, 2019, 34(12): 1980-1982.
- Zhang FH, Shi M. Different dose fractionation protocols of stereotactic radiotherapy on the efficacy and safety of central non-small cell lung cancer[J]. *The Practical Journal of Cancer*, 2019, 34(12): 1980-1982.
- [17] 宋慧胜, 李志英, 王馨, 等. 局限期小细胞肺癌常规分割放疗与加速超分割放疗的临床疗效观察[J]. *广东医学*, 2020, 41(12): 1259-1262.
- Song HS, Li ZY, Wang X, et al. Clinical observation of conventional segmented radiotherapy and super-segmented radiotherapy for limited-stage small cell lung cancer[J]. *Guangdong Med J*, 2020, 41(12): 1259-1262.
- [18] 李卓华, 沈纲, 林育超. 局限期小细胞肺癌加速超分割放疗中使用不同分割剂量的效果及安全性研究[J]. *中国当代医药*, 2021, 28(21): 97-99, 103.
- Li ZH, Shen G, Lin YC. Study on the effect and safety of using different fractional dose in accelerated hyperfractionated radiotherapy for localized small cell lung cancer[J]. *China Mod Med*, 2021, 28(21): 97-99, 103.
- [19] 李文辉, 常莉, 王丽, 等. 从放射生物学角度辨析局部晚期非小细胞肺癌的放射治疗剂量[J]. *医学与哲学*, 2019, 40(9): 20-24.
- Li WH, Chang L, Wang L, et al. Analysis of radiotherapy dose on local advanced non-small cell lung cancer from radiation biological perspective[J]. *Med Philos*, 2019, 40(9): 20-24.
- [20] 王大权, 毕楠, 王绿化. 局部晚期非小细胞肺癌放疗剂量提升研究进展[J]. *中华放射肿瘤学杂志*, 2019, 28(10): 788-791.
- Wang DQ, Bi N, Wang LH. Research progress on radiation dose escalation for locally advanced non-small cell lung cancer[J]. *Chin J Radiat Oncol*, 2019, 28(10): 788-791.

收稿日期: 2023-07-24 修回日期: 2023-08-14 编辑: 王海琴

· 读者 · 作者 · 编者 ·

对参考文献著录的要求

本刊参考文献著录格式基本执行 GB/T 7714—2015《信息与文献 参考文献著录规则》。采用顺序编码制著录, 依照其在文中出现的先后顺序用阿拉伯数字标出, 并将序号置于方括号中, 排列于文后。尽量避免引用摘要作为参考文献。引用文献(包括文字和表达的原意)务必请作者与原文核对无误。日文汉字请按日文规定书写, 勿与我国汉字及简化字混淆。同一文献作者不超过 3 人者, 全部著录用; 超过 3 人, 可以只著录前 3 人, 后依文种加表示“等”的文字。作者姓名一律姓氏在前, 名字在后, 国外作者的名字采用首字母缩写形式, 缩写名后不加缩写点; 不同作者姓名之间用“,” 隔开, 不用“和”、“and”等连词。外文期刊名称用缩写, 以 *Index Medicus* 中的格式为准; 中文期刊用全名。每条参考文献均须著录起止页。每年连续编码的期刊可以不著录期号。中文参考文献需同时有英文对照。

示例如下:

- [1] 宋研, 王国品. “保胆”还是“切胆”: 对胆囊结石治疗的再思考[J]. *中国临床研究*, 2023, 36(1): 1-6.
- Song Y, Wang GP. “Preserving gallbladder” or “cutting gallbladder”: Rethinking the treatment of gallstones[J]. *Chin J Clin Res*, 2023, 36(1): 1-6.
- [2] Kim BJ, Hanna MH. Colorectal cancer in young adults[J]. *J Surg Oncol*, 2023, 127(8): 1247-1251.

《中国临床研究》编辑部